
Seniorrådet i Gentofte Kommune 

Referat fra Seniorrådets møde den 28. februar 2024 

Til stede: Susanne Borch, Alf Wennevold, Preben Bildtoft, Else Ørsted, Mona Gøthler, Susi 

Alsfelt Riise-Knudsen, Birgit Gotenborg og Mogens Nielsen. 

Afbud fra: Steen Borup-Nielsen 

Fra Kommunalbestyrelsen: Katja S. Johansen (fra pkt. 2), Anne Hjorth og Jesper Marcus (fra 

pkt. 6) 

Fra Social & Sundhed: Helene B. Rasmussen (pkt. 1-5), Sophie Harms og Helle Frederiksen 

(referent). 

Afbud fra: Tina Roikjer Køtter 

1. Orientering om Ensomhedsundersøgelsen 

Caroline Holt Udesen præsenterede resultater fra ensomhedsundersøgelsen, der bygger på en 

kvantitativ spørgeskemaundersøgelse blandt alle borgere i Gentofte Kommune, på 60 år eller 

ældre. De 7.745 spørgeskemabesvarelser svarer til en svarprocent på 42%. 

Efter offentliggørelse af rapporten udsendes invitation til workshop den 18. april med det formål 

at drøfte initiativer, der kan iværksættes for at forebygge og afhjælpe ensomhed. 

Herefter drøftede seniorrådet muligheder for at aktivere flere borgere: 

• Alf Wennevold foreslog bedre transportmuligheder. 

• Susanne Borch supplerede, at opmærksomme naboer kunne foreslå at følges ad. 

• Susi Alsfelt Riise-Knudsen mente, at inflation kunne have haft indflydelse på 

aktivitetsniveauet, hvortil Birgit Gotenborg bemærkede, at en del af kommunens aktiviteter 

er gratis. 

• Preben Bildtoft gjorde opmærksom på, at overgangen fra beskæftigelse til en ny hverdag som 

pensionist kunne være svær og viste bladet ’SeniorNyt’ fra Rudersdal Kommune, hvor 

information om foreningslivet er samlet til inspiration for målgruppen. 

• Mona Gøthler nævnte, at overgangen, hvor en ægtefælle er flyttet i plejebolig, også kan være 

udfordrende. 

• Preben spurgte desuden, om Byens Hus/Frivilligcenter Gentofte havde et sekretariat, hvilket 

Helene B. Rasmussen bekræftede. Sekretariatet sidder i Byens Hus, Hellerupvej 24, 1. sal, 

holder åbent mandag til torsdag kl. 10.00-15.00 og træffes på tlf. 3940 4648. 

• Anne Hjorth efterspurgte en større synlighed af tilbuddene. 

• Katja S. Johansen foreslog en øget kommunikation i Villabyerne. 

Carolines præsentation vedhæftes som bilag til referatet. 

2. Temadag om tricktyveri den 10. april 2024 

I samarbejde med Gitte Larsen Dalskov, ’Gentofte – fri for tyveri’ og en IT-ekspert foreslås 

følgende program for temadagen. 

• Præsentation af ’Gentofte – fri for tyveri’ 

• Information og forebyggelse af svindel ved: 

o Telefonopkald, SMS, mail 

o Pakkesvindel 

o Identitetstyveri 

o Spoofing (visning af telefonnummer er ændret til en kendt kontakt) 
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o Hvad gør man, når skaden er sket? 

• Tricktyveri i hjemmet og på gaden 

Oplægsholderne præsenterer eksempler fra den virkelige verden, så deltagerne forstår, at det kan 

ske for selv den bedste. I pausen bliver der mulighed for personlig rådgivning samt hjælp til 

installering af app’en ’Mit digitale selvforsvar’. 

3. Drøftelse om samarbejde med Ældre Sagens lokalafdeling i Gentofte Kommune 

Else Ørsted orienterede fra sit møde med Ældre Sagen, der var åbne overfor samarbejde med 

Seniorrådet. Organisationen foreslog nedsættelse af en inspirationsgruppe med medlemmer fra 

begge parter. Fra Seniorrådet deltager Else og Mona Gøthler. 

4. Danske Ældreråd Repræsentantskabsmøde og Sundhedspolitisk konference den 6-7. 

maj 2024 

Susanne Borch og Alf Wennevold deltager i repræsentantskabsmødet den 6. maj, Else Ørsted og 

Mogens Nielsen deltager både i repræsentantskabsmødet samt den sundhedspolitiske konference 

den 6-7. maj, og Birgit Gotenborg deltager i den sundhedspolitiske konference den 7. maj. 

Yderligere tilmeldinger bedes ske til Helle Frederiksen senest den 20. marts 2024. 

5. Nyt fra Senior-Ældrerådssamarbejdet Sundhedsklynge Midt 

Susanne Borch oplyste, at Jens Rikardt Andersen fra Furesø Kommune var indstillet til at deltage 

som brugerrepræsentant for de ni senior- og ældreråd i Faglig Sundhedsklynge Midt. 

Borgmesteren orienteres for at sikre en fortsat opbakning til rådenes repræsentation i det Faglige 

samarbejde. 

6. Orientering om uanmeldt kommunale tilsyn 2023 

Med dagsordenen var på forhånd udsendt bilag til punktet. 

I perioden september-december 2023 har den eksterne leverandør, BDO, udført uanmeldt 

kommunale tilsyn med de kommunale opgaver efter servicelovens §83, §83a og §86 i Gentofte 

Kommune. Tilsynsrapporterne er tilgængelige på gentofte.dk. 

Marianne Olsen Overgaard orienterede om, at der for hver tilsynsrapport lokalt er udarbejdet 

handleplaner for, hvordan der arbejdes med at styrke de områder, hvor indikatorerne er opfyldt i 

lav grad. På tværs af Pleje og Sundhed vil der i 2024 være et særligt fokus på medicin og 

dokumentation. 

Alf Wennevold spurgte til regeringens nye ældreudspil med forslag om ændringer i afviklingen 

af tilsyn, og om frisatte lokalplejehjem og private friplejehjem vil være omfattet af samme 

ordning. Marianne bekræftede, at der fortsat vil være tilsyn, men at formen endnu er ukendt. 

Sophie Harms tilføjede, at der også fremover vil være fokus på medicin i det nye ældreudspil. 

7. Regionsældreråd Nordøstgruppen / Regionsældreråd Hovedstaden 

Alf Wennevold og Birgit Gotenborg deltog i Regionsældreråd Hovedstadens temamøde den 27. 

februar 2024, hvor regionsformand Lars Gaardhøj indledte dagen efterfulgt af temamøde om 

telemedicin/nærhospitaler. 

Birgit hæftede sig ved: 

• Udfordring med færre fagfolk til flere ældre 

• Et økonomisk udfordret sundhedsvæsen på trods af flere midler 

• Personalemangel 

• Sammenhængen mellem kommune og regioner 

• En OECD-rapport viser, at 20 % af sundhedsvæsenets behandling kan være unødvendige  
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8. Stormøde om ældres velfærd, Fredericia den 30. januar 2024 

Alf Wennevold, Katja S. Johansen, Helene B. Rasmussen, Tina Roikjer og Sophie Harms deltog 

i stormødet, hvor fokus var på livskvalitet og værdighed i den sidste del af livet samt dialog om 

ældrepleje. 

9. Meddelelser fra formanden og medlemmerne 

Susanne Borch og Alf Wennevold deltog i Danske Ældreråds dialogmøde den 1. februar 2024 

om regeringens udspil til ældrelov og om at være ældreråd i en økonomisk presset ældrepleje. 

Susanne orienterede om, at flere seniorråd afholdt borgermøder med deltagelse af repræsentanter 

fra kommunalbestyrelsen, og at dette kunne overvejes i Gentofte Kommune. Mona Gøthler 

foreslog, at formanden for beboer- pårørenderåd kunne inviteres til at deltage. 

Susanne spurgte desuden til kommunens facilitering af klimaborgersamlingen, hvortil Jesper 

Marcus svarede, at Kommunalbestyrelsen på mødet den 26. februar 2024 tog stilling til, hvilke 

handlinger administrationen skal arbejde videre med. De udvalgte handlinger vil indgå i den 

videre proces for udarbejdelse af budgetforslag 2025-2026. 

Sluttelig oplyste Susanne, at Gentofte Hovedbibliotek har afholdt en temarække om alderdom. 

Birgit Gotenborg havde besøgt Kløckershave, hvor beboer- og pårørenderådet blev orienteret om 

den nylige brand på en beboers altan og kunne forstå, at personalet havde handlet 

hensigtsmæssigt. På mødet blev BDO’s og Sundhedsstyrelsens tilsynsrapporter også drøftet. I 

forbindelse med Epinions brugertilfredshedsundersøgelse spurgte Birgit til svarmulighederne ’ja’ 

og ’nej’, hvortil Sophie Harms svarede, at det giver mulighed for at sammenligne med den 

tidligere undersøgelse fra 2022 og dermed danne sig et bedre indtryk af forholdene. Birgit 

opfordrede til, at metoden kunne genovervejes. 

Katja S. Johansen oplyste, at opgaveudvalget Ny Sundhedspolitik havde afholdt workshop den 

22. februar 2024 med knapt 80 tilmeldte. Alf Wennevold, Birgit Gotenborg og Mogens Nielsen 

deltog fra Seniorrådet. 

Else Ørsted oplyste, at beboer- og pårørenderådet på Jægersborghave senest havde drøftet, 

hvordan døden og den sidste tid håndteres. Fremover vil beboerne ved indflytning have 

mulighed for at tale med personalet om dette svære emne. Else havde desuden fået henvendelse 

fra en borger, som nu fik afslag på støttestrømper efter 14 års bevilling. Susanne Borch svarede, 

at dette skyldes en principafgørelse fra Ankestyrelsen, der har ført til nye retningslinjer. Mogens 

Nielsen spurgte, om frikommuner var undtaget, hvortil Sophie Harms svarede, at frikommuner er 

fritaget på særlige områder, dog ikke hvad angår støttestrømper. 

Preben Bildtoft gjorde opmærksom på Villabyernes artikel i uge 9, hvor Nordsjællands Politi og 

Gentofte Kommune havde arrangeret en byvandring i Vangede for at give borgerne i området 

mulighed for at stille spørgsmål, hvis der er noget, de undrer sig over eller føler sig utrygge ved. 

Preben spurgte desuden til vold i plejeboliger, hvor Sophie Harms svarede, at det sker, at 

plejepersonalet oplever fysisk aggression hos borgere, men at dette ikke anses som vold. 

Alf Wennevold oplyste, at han netop havde deltaget i Holmegårdsparkens beboer- og 

pårørenderåd sammen med Sophie Harms. Alf spurgte desuden, om der blev taget hensyn til 

sengetiden, hvis en beboer ønskede at se en fjernsynsudsendelse til ende. Sophie Harms svarede, 

at personalet forsøgte i videst mulig udstrækning at efterkomme ønsket. 

Mona Gøthler oplyste, at alt er vel på Adelaïde og spurgte desuden til Lindely, hvor Sophie 

Harms svarede, at der var fokus på en løsning. 
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Mogens Nielsen oplyste, at der havde været udskiftning i beboer- og pårørenderådet på 

Rygårdcentret. 

10. Næste møde – onsdag den 20. marts 2024 på Nymosehave 

 

11. Eventuelt 

Intet at tilføje under dette punkt. 
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